

Российская академия наук
Институт государства и права

ГОСУДАРСТВО И ПРАВО

№ 9 2023 Сентябрь

Основан в феврале 1927 г.
Выходит 12 раз в год
ISSN (Print) 1026-9452
ISSN (Online) 2713-0398

Выходил под названиями: «Революция права» (1927–1929 гг.)
«Советское государство и революция права» (1930–1931 гг.)
«Советское государство» (1932–1938 гг.)
«Советское государство и право» ISSN 0132-0769 (1939 г. – первая половина 1992 г.)
«Государство и право» ISSN 1026-9452 (вторая половина 1992 г. – по н/в)

*Журнал издается под руководством
Отделения общественных наук РАН*

Главный редактор
А. Н. Савенков,
член-корреспондент РАН,
доктор юридических наук, профессор

Редакционный совет:

В. Н. Руденко, акад. РАН (*председатель*);
О. В. Белявский, к. ю. н.; В. С. Груздев, д. ю. н.; В. И. Жуков, акад. РАН; В. Д. Зорькин, д. ю. н. (Санкт-Петербург);
М. И. Клеандров, чл.-корр. РАН; А. А. Клишас, д. ю. н.; А. Г. Лисицын-Светланов, акад. РАН;
Н. А. Макаров, акад. РАН; И. М. Рагимов, д. ю. н. (Азербайджанская Республика);
С. В. Степашин, д. ю. н.; Т. Я. Хабриева, акад. РАН

Редакционная коллегия:

С. А. Авакьян, д. ю. н.; Г. Г. Арутюнян, д. ю. н. (Республика Армения);
С. Ф. Афанасьев, д. ю. н. (Саратов); А. А. Бессонов, д. ю. н.; С. А. Бочкарев, д. ю. н.; М. М. Бринчук, д. ю. н.;
Г. А. Василевич, чл.-корр. НАН Беларуси; Т. А. Васильева, д. ю. н.; Бернд Визер, д. ю. н., д. ф. н. (Австрийская Республика);
Е. В. Виноградова, д. ю. н.; А. В. Габов, чл.-корр. РАН; Л. В. Головкин, д. ю. н.; В. С. Горбань, д. ю. н.; Е. Ю. Грачева, д. ю. н.;
А. А. Гришквец, д. ю. н.; Е. П. Губин, д. ю. н.; А. В. Дзюбак, к. ю. н. (*ответственный секретарь*);
А. Г. Диденко, д. ю. н. (Республика Казахстан); В. В. Дорошков, д. ю. н.; Ульрика Дэви, д-р права (ФРГ);
И. В. Ершова, д. ю. н.; И. С. Жудро, д. ю. н.; В. Н. Жуков, д. ю. н., д. ф. н.; С. В. Запольский, д. ю. н.;
В. С. Каменков, д. ю. н. (Республика Беларусь); Кристина Карзай, д. ю. н. (Венгрия);
А. И. Коробеев, д. ю. н. (Владивосток); Н. В. Кроткова, к. ю. н. (*заместитель главного редактора*);
Куан Цзэнцзюнь, д. ю. н. (КНР); А. В. Кудашкин, д. ю. н.; В. В. Кудашкин, д. ю. н.; Лю Хунянь, д. ю. н. (КНР);
С. В. Маликов, д. ю. н. (*заместитель главного редактора*); И. М. Мацкевич, д. ю. н.; Е. В. Михайлова, д. ю. н.;
А. В. Наумов, д. ю. н.; В. Б. Наумов, д. ю. н.; Срето Ного, д. ю. н. (Республика Сербия);
Е. И. Носырева, д. ю. н. (Воронеж); Пламен А. Панайотов, д. ю. н. (Республика Болгария);
В. Н. Плигин, д. ю. н.; Т. А. Полякова, д. ю. н.; С. Б. Россинский, д. ю. н.;
А. Н. Савенков, чл.-корр. РАН (*главный редактор*);
Р. Н. Салиева, д. ю. н. (Казань); Паола Северино, д. ю. н. (Итальянская Республика);
А. Ю. Соколов, д. ю. н. (Саратов); Янаки Б. Стоилов, д-р права (Республика Болгария); А. А. Тедеев, д. ю. н.;
В. В. Устюкова, д. ю. н.; Уве Хеллманн, д-р права (ФРГ); Ван Чжи Хуа, д. ю. н. (КНР); С. Ю. Чуча, д. ю. н.;
А. И. Чучаев, д. ю. н.; В. М. Шерстюк, д. ю. н.; Г. Г. Шинкарецкая, д. ю. н.; Б. С. Эбзеев, д. ю. н.; О. А. Ястребов, д. ю. н.

Адрес редакции: 119019 Москва, ул. Знаменка, 10
тел.: +7 (495) 691-87-34
e-mail: gospravo@igpran.ru
<http://gospravo-journal.ru/>

Москва

© Российская академия наук, 2023
© Институт государства и права РАН, 2023
© Составление. Редколлегия журнала
«Государство и право», 2023

*Russian Academy of Sciences
Institute of State and Law*

STATE AND LAW

No. 9 2023 September

Published since February 1927
Monthly Publication (12 Times a Year)
ISSN (Print) 1026-9452
ISSN (Online) 2713-0398

Formerly known as: “Revolution of the Law” (Revolyutsiya prava) (1927–1929)
“Soviet State and the Revolution of the Law” (Sovetskoe gosudarstvo i revolyutsiya prava) (1930–1931)
“Soviet State” (Sovetskoe gosudarstvo) (1932–1938)
“Soviet State and Law” (Sovetskoe gosudarstvo i pravo) ISSN 0132-0769 (1939 – mid-1992)
“State and Law” (Gosudarstvo i pravo) ISSN 1026-9452 (mid-1992 – present)

*The Journal is published under supervisi,
on of the Department of social Sciences of the RAS*

Editor-in-Chief

A.N. Savenkov,

Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences,
Doctor of Law, Professor

Editorial Council:

V.N. Rudenko, Academician of the RAS (*Chairman*);
O.V. Belyavsky, PhD in Law; V.S. Gruzdev, Doctor of Law; V.I. Zhukov, Academician of the RAS;
V.D. Zorkin, Doctor of Law (St. Petersburg); M.I. Kleandrov, Corresponding Member of the RAS;
A.A. Klishas, Doctor of Law; A.G. Lisitsyn-Svetlanov, Academician of the RAS; N.A. Makarov, Academician of the RAS;
I.M. Ragimov, Doctor of Law (Azerbaijan Republic); S.V. Stepashin, Doctor of Law;
T. Ya. Khabrieva, Academician of the RAS

Editorial Board:

S.A. Avakyan, Doctor of Law; G.G. Arutunyan, Doctor of Law (Republic of Armenia);
S.F. Afanasev, Doctor of Law (Saratov); A.A. Bessonov, Doctor of Law; S.A. Bochkarev, Doctor of Law;
M.M. Brinchuk, Doctor of Law; G.A. Vasilevich, Corresponding Member of the NAS of Belarus; T.A. Vasileva, Doctor of Law;
Bernd Wieser, Doctor of Law, DSc in Philosophy (Republic of Austria); E.V. Vinogradova, Doctor of Law;
A.V. Gabov, Corresponding Member of the RAS; L.V. Golovko, Doctor of Law; V.S. Gorban, Doctor of Law;
E. Yu. Gracheva, Doctor of Law; A.A. Grishkovets, Doctor of Law; E.P. Gubin, Doctor of Law;
A.V. Dzyubak, PhD in Law (*executive secretary*); A.G. Didenko, Doctor of Law (Republic of Kazakhstan);
V.V. Doroshkov, Doctor of Law; Ulrike Davy, Doctor of Law (Germany); I.V. Ershova, Doctor of Law; I.S. Zhudro, Doctor of Law;
V.N. Zhukov, Doctor of Law, DSc in Philosophy; S.V. Zapolsky, Doctor of Law; V.S. Kamenkov, Doctor of Law (Republic of Belarus);
Krisztina Karsai, Doctor of Law (Hungary); A.I. Korobeev, Doctor of Law; N.V. Krotkova, PhD in Law (*Vice-Editor-in-Chief*);
Kuang Zengjun, Doctor of Law (China); A.V. Kudashkin, Doctor of Law; V.V. Kudashkin, Doctor of Law;
Liu Honguan, Doctor of Law (China); S.V. Malikov, Doctor of Law (*Vice-Editor-in-Chief*); I.M. Matskevich, Doctor of Law;
E.V. Mikhailova, Doctor of Law; A.V. Naumov, Doctor of Law; V.B. Naumov, Doctor of Law;
Sreto Nogo, Doctor of Law (Republic of Serbia); E.I. Nosyreva, Doctor of Law (Voronezh);
Plamen A. Panayotov, Doctor of Law (Bulgaria); V.N. Pligin, Doctor of Law; T.A. Polyakova, Doctor of Law;
S.B. Rossinsky, Doctor of Law; A.N. Savenkov, Corresponding Member of the RAS (*Editor-in-Chief*);
R.N. Salieva, Doctor of Law (Kazan); Paola Severino, Doctor of Law (Italian Republic);
A. Yu. Sokolov, Doctor of Law (Saratov); Yanaki B. Stoilov, Doctor of Law (Bulgaria); A.A. Tedeev, Doctor of Law;
V.V. Ustyukova, Doctor of Law; Uwe Hellmann, Doctor of Law (Germany); Wang Zhi Hua, Doctor of Law (China);
S. Yu. Chucha, Doctor of Law; A.I. Chuchayev, Doctor of Law; V.M. Sherstyuk, Doctor of Law;
G.G. Shinkaretskaya, Doctor of Law; B.S. Ebzeev, Doctor of Law; O.A. Yastrebov, Doctor of Law

Address: 10 Znamenka street, 119019 Moscow, Russian Federation
tel.: +7 (495) 691-87-34
e-mail: gospravo@igpran.ru
<http://gospravo-journal.ru/>

Moscow

© Russian Academy of Sciences, 2023
© Institute of State and Law of the RAS, 2023
© Editorial Board of “State and Law”, 2023

СОДЕРЖАНИЕ

Номер 9, 2023

ИНСТИТУТ ГОСУДАРСТВА И ПРАВА РОССИЙСКОЙ АКАДЕМИИ НАУК: НАВСТРЕЧУ СТОЛЕТНЕМУ ЮБИЛЕЮ

| | |
|--|----|
| В.С. Нерсесянц как философ права переходного периода: от советского к постсоветскому <i>А.Н. Савенков, В.С. Горбань</i> | 7 |
| * * * | |
| Теоретико-правовая наука: современный подход <i>В.Н. Жуков</i> | 19 |
| Российский конституционализм в условиях новой геополитической реальности: веги и векторы <i>Н.М. Добрынин</i> | 31 |

СУД, ПРОКУРАТУРА, АДВОКАТУРА, НОТАРИАТ

| | |
|---|----|
| Теоретико-правовые подходы к определению способов и процессуальных форм защиты традиционных ценностей в Российском государстве <i>Е.В. Михайлова, И.И. Бутрим</i> | 44 |
|---|----|

СРАВНИТЕЛЬНОЕ ПРАВОВЕДЕНИЕ

| | |
|--|----|
| Особенности нормативно-правового регулирования реализации права граждан на обращения в зарубежных странах (сравнительно-правовое исследование) <i>С.П. Степкин</i> | 53 |
|--|----|

ДИСКУССИИ И ОБСУЖДЕНИЯ

| | |
|---|----|
| Ценность права и правовые ценности в глобализующемся мире Аксиологический обзор книги «Государство и право: права человека и мировой порядок, основанный на верховенстве права» <i>П.Ю. Наумов, С.И. Захарцев, И.В. Холиков, В.М. Большакова</i> | 64 |
| * * * | |
| О нефедеральном правосудии Часть II. Мировая юстиция: необходимость изменения вектора развития законодательного регулирования <i>М.И. Клеандров</i> | 73 |
| Так какая же форма правления в России? Часть 2 <i>Д.А. Авдеев</i> | 87 |
| О кризисе российского уголовного права (перечитывая А.Э. Жалинского) <i>Н.А. Лопашенко</i> | 97 |

УКРЕПЛЕНИЕ ЗАКОННОСТИ И БОРЬБА С ПРЕСТУПНОСТЬЮ

| | |
|---|-----|
| Этиология индивидуального преступного поведения: еще один взгляд на проблему <i>И.М. Рагимов, А.Н. Савенков, Х.Д. Аликперов</i> | 112 |
| Морально-психологические основания специальной военной операции на Украине и уголовной ответственности украинских неонацистов, их натовских пособников за преступления против мира и безопасности человечества <i>В.В. Мельник</i> | 126 |

БЮДЖЕТ, НАЛОГИ, БАНКИ

- Правовые аспекты функционирования финансового рынка России
С.В. Запольский, Е.Л. Васянина 137
-

ЭНЕРГЕТИКА И ПРАВО

- Политико-правовые аспекты смены парадигмы развития атомной энергетики в ЕС
М.С. Лизикова 147
-

ИНФОРМАЦИОННОЕ ПРАВО И ИНФОРМАЦИОННАЯ БЕЗОПАСНОСТЬ

- Развитие доктрины российского информационного права в условиях перехода к экономике данных
Т.А. Полякова, А.В. Минбалева, Н.В. Кроткова 158
-

ПРАВО И МЕЖДУНАРОДНЫЕ ОТНОШЕНИЯ

- Уровень Мирового океана и международное право
Г.Г. Шинкарецкая 172
- Критерии идентификации обязательств erga omnes
Л.В. Вереина, И.И. Синякин, А.Ю. Скуратова 180
-

ЗА РУБЕЖОМ

- Правовая политика зарубежных стран в сфере противодействия правонарушениям, совершаемым с использованием информационных технологий
А.Ю. Соколов, О.Л. Солдаткина 189
-

НАУЧНЫЕ СООБЩЕНИЯ

- Особенности правового регулирования труда работников при введении специальных мер в сфере экономики
С.Ю. Чуча 197
- О некоторых направлениях гармонизации законодательства в сфере охраны здоровья обучающихся в общеобразовательных организациях детей в контексте включения в состав Российской Федерации новых субъектов
Л.В. Борисова 203
-

КРИТИКА И БИБЛИОГРАФИЯ

- М.Х. Хасенов. Трудовое право Республики Казахстан: в 3 т. Т. 1. Общая часть: учеб.
К.Л. Томашевский 208
-
-

CONTENTS

Number 9, 2023

INSTITUTE OF STATE AND LAW OF THE RUSSIAN ACADEMY OF SCIENCES: TOWARDS THE CENTENARY

V.S. Nersesyants as a philosopher of law: from Soviet to Post-Soviet
A.N. Savenkov, V.S. Gorban 7

* * *

Theoretical and legal science: a modern approach
V.N. Zhukov 19

The Russian constitutionalism in the framework of new geopolitical environment:
milestones and vectors
N.M. Dobrynin 31

COURT, PROSECUTOR'S OFFICE, BAR, NOTARIAL SYSTEM

Theoretical and legal approaches to determining the methods and procedural forms
of protection of traditional values in the Russian state
E.V. Mikhailova, I.I. Butrim 44

COMPARATIVE LAW

Features of the regulatory regulation of the implementation of the right of citizens to appeal
in foreign countries (comparative legal research)
S.P. Stepkin 53

DISCUSSIONS AND DEBATES

The value of law and legal values in a globalizing world
Axiological review of the book "State and law:
human rights and the world order based on the Rule of Law"
P. Yu. Naumov, S.I. Zakhartsev, I.V. Kholikov, V.M. Bolshakova 64

* * *

About non-federal justice
Part II. World justice: the need to change the vector of development of legislative regulation
M.I. Kleandrov 73

So what is the form of government in Russia? Part 2
D.A. Avdeev 87

On the crisis of Russian Criminal Law (re-reading A. E. Zhalinsky)
N.A. Lopashenko 97

STRENGTHENING OF LEGALITY AND STRUGGLE WITH CRIMINALITY

Etiology of individual criminal behavior: looking at the problem from a different angle
I.M. Ragimov, A.N. Savenkov, Kh. J. Alikperov 112

Moral and psychological foundations of the special military operation in Ukraine
and the criminal liability of Ukrainian Neo-Nazis for crimes against the peace and security
of mankind
V.V. Melnik 126

BUDGET, TAXES, BANKS

- Legal aspects of the functioning of the financial market of Russia
S.V. Zapolsky, E.L. Vasyanina 137
-

ENERGY AND LAW

- Political and legal aspects of paradigm change in the development of nuclear energy in the EU
M.S. Lizikova 147
-

INFORMATION LAW AND INFORMATION SECURITY

- Development of the doctrine of Russian Information Law in the context of the transition to a data economy
T.A. Polyakova, A.V. Minbaleev, N.V. Krotkova 158
-

LAW AND INTERNATIONAL RELATIONS

- The level of the World Ocean and International Law
G.G. Shinkaretskaya 172
- Identification criteria for erga omnes obligations
L.V. Vereina, I.I. Sinyakin, A. Yu. Skuratova 180
-

ABROAD

- The legal policy of foreign countries in the field of counteraction to crime committed with the use of information technologies
A. Yu. Sokolov, O.L. Soldatkina 189
-

SCIENTIFIC REPORTS

- Features of legal regulation of the labor of workers' labor in the introduction of special measures in the economic sphere
S. Yu. Chucha 197
- On some directions of harmonization of legislation in the sphere of health protection of children studying in general educational organizations in the context of inclusion into the Russian Federation of new subjects
L.V. Borisova 203
-

CRITICISM AND BIBLIOGRAPHY

- M.H. Khassenov. Labor Law of the Republic of Kazakhstan: in 3 vols. Vol. 1. General part: textbook
K.L. Tomashevski 208
-
-